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noastră „Lumina“ am dat primul 
articol pentru lămurirea fraţilor. Le- 
am promis, că vom continua. Exe
cutarea acestei promisiune însă a fost 
amânată mereu în speranţa, că con
ducătorii de atunci ai Uniunei îşi 
vor recunoaşte păcatele şi vor da 
dovadă de îndreptare. Această spe
ranţă nu s-au îndeplinit. Articolul 
nostru totuşi a avut un efect şi 
anume, că Socaciu şi Ungureanu au 
rccunoscnt, că conferinţa diu 10 — 11 
Martie a. c. din Curtici şi Arad, 
pentru ne respectarea dispoziţiunilor 
din statut este nulă şi astfel s’au 
hotărît să convoace o nouă conferinţă.

Omul cu intenţiuni bune alege 
calea cea dreaptă. Nu aşa Socaciu 
şi Ungureanu, Ei ştiau prea bine, 
că la această conferinţă li se va cere 
socoteală de fondurile administrate.

Ei deci având teamă de o atare so~ 
coteală, au căutat o modalitate' că 
— încât se poate — la conferinţă 
să nu poată lua parte decât priete
nii lor şi fraţii din Bănat, cari încă 
nu cunosc în deajuns mentalitatea 
i faptele lui Socaciu şi Ungureanu. 

Ca să-şi poată atinge acest scop, s’au 
hotărit să convoace conferinţa la 
Timişoara. Pentruce tocmai la Timi
şoara? Iată pentruce I

Socoteala lor era că fraţii din Bi
hor, judeţul Arad şi cei depe Valea 
Crişului nu vor putea veni la Timi
şoara, drumul fiind prea lung şi 
costisitor, deci vor scăpa de poporul 
cu care ei nu. doreau să se întâl
nească..

Când noi am aflat de planurile lui 
Socaciu, prin fr. Dr. Şimonca i-am 
comunicat că locul conferinţei la 
Timişoara nu este bine ales. In Ti
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mişoara anume nici unul dintre loca
lurile adunărilor de acolo nu este 
destul de încăpător pentru 500—600 
delegaţi câţi pot veni la adunarea 
generală a Uniunei. Timişoara nu 
este coresponzătoare şi pentru mo
tivul, că nu avem acolo atâţia fraţi 
români ca să poată adăposti pe de
legaţi. In fine am invocat distanţa 
mare pentru fraţii din Bihor şi Valea- 
Crişului cari, .in această criză de 
bani, nu vor avea cheltuelile nece
sare pentru a face acest drum şi a 
să întreţine 2 zile in Timişoara. Am 
rugat deci pe Socaciu să aleagă un 
alt loc mai potrivit şi mai aproape 
pentru majoritatea fraţilor. Ca atare 
am propus comuna Buteni sau co
muna Talpoş unde este local încă
pător pentru 500—600 delegaţi şi 
unde fraţii sunt agricultori, deci vor 
putea da adăpost delegaţilor, cari — 
in mare majoritate — vor veni cu 
trăsurile. Socaciu insă nu a înţeles 
să-şi facă nici cea mai elementară 
datorie a unui om cu educaţie ş! 
nici nu a răspuns măcar la această 
scrisoare, ci a fixat locul conferinţei 
la Timişoara. Cum insă planurile 
păcătosului nici când nu reuşesc 
astfel şi in cazul nostru Dumnezeu 
a vrut şi a ho‘ărit altcum. Fraţii, 
dornici de pace şi vrând a cunoaşte 
adevărul, s’au hotărlt să sacrifice 
timp, osteneală şi cheltueli şi s-au 
prezintat la conferinţa din Timişoara 
intr-un număr la care Socaciu şi 
Ungureanu nu se aşteptase. Au stat 
pe drumuri toată noaptea, scuturaţi 
in camioane şl sdrobiji de un drum

de 150—200 km. imediat ce au so
sit dimineaţa la Timişoara, s au gră
bit să intre in localul destinat pentru 
adunarea generală vrând să vază de 
aproape şi să auză socoteala lui 
Socaciu şi Ungureanu despre fon
durile administrate şi despre atâtea 
acuze grave aduse mai cu seamă 
lui Ion Ungureanu.

Când Socaciu şi Ungureanu au 
văzut sala tixită de fraţi, pe cari 
nu-i aştepta şi nu-i dorea să-i vază, 
s-au speriat şi au început să se fo
losească de diferite trucuri ca să 
scape de aceşti fraţi nedoriţi. In pri
mul rând au recure la trucuri (apu
cătura) din Arad — când la 11 
Martie a. c. au scos din sală pe 
delegaţi sub pretextul că vor fi legi
timaţi Ia uşă unde insă au postat 2 
voinici cari nu au lăsat să intre in 
sală decât pe prietenii lui Ungure
anu. De astădată acest truc nu a 
reuşit. Poporul a pretins, că legiti
marea delegaţilor să se facă in sală■ 
sub controlul întregului popor . . .

Când_ Socaciu a văzut că planul 
lui e descoperit, a invocat un alt 
motiv şi anume: că delegaţii din 
Bihor nu pot lua parte la şedinţă 
pentrucă Comunitatea Bihor a ieşit 
din Uniune. Când însă delegaţii au 
ascultat pe fr. Dr. Simonca, care ir a 
convins, că atare ieşire din Uniune 
nu s-a făcut în mod valabil, întrucât 
ieşire din. Uniune se cere hotărârea 
adunării generală a Comunităţii şi 
nu este suficientă o atare hotărire a 
Comitetului, delegaţii prezenţi şi-au 
însuşit acest punct de vedere legal
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Apel
către fraţii datori la  Fondul de Edil

Conferinţa din Timişoara 
a holărit, că Comitelui nou- 
ales de sub prezidenţia fr. 
C. Adorian să facă preluarea 
fondurilor dela Socaciu şi 
Ungureanu. Preluarea se va 
face cât mai urgent. Până la 
această preluare rugăm pe 
toii fraţii şi bisericile baptiste 
cari au ridicat vre-un împru
mut din Fondul de Edil, să  
nu facă plata ratelor sca
dente la mâinile lui Soca
ciu sau Ungureanu, ci să  
fie în aşteptare până la 
noua dispoziţiune a Comi
tetului nou de sub preziden
ţia lui fr. C. Adorian.

Noul comitet anume tine 
seamă de criza financiară şi 
economică de care sufere 
fraţii şi bisericile noastre şi 
înţelege să dea amânare tu
turor bisericilor cari în acest 
scop se vor adresa fratelui 
C. Adorian, Bucureşti II. B- 
dul Basarab 56.

De altcum orice plată ce  
s ’ar face în viitor la mâinile 
lui Socaciu, Ungureanu sau  
fostul cassier Mihu Teodor 
din Curtici, nu se  va recu
noaşte ca fiind valabilă şi 
bisericile se expun la perico
lul de a face din nou -plata 
către, comitetul ales in con
ferinţa din Timişoara.

Răspuns
la minciunile lui Ungureanu

In numărul din 1 Oct. 1932. a 
revistei „Glasul Adevărului“ Ungu
reanu afirmă despre fr. I, Cocuti, 
că acesta ar fi predat episcopiei 
ortodoxă din Arad, spre .publicare în 
revista „Biserica şi Şcoala“, proce- 
sul-verbal dresat în şedinţa din 27 
Ianuarie a. c. a Comunilăţii Arad.

Un atare neadevăr, spus cu bună 
ştiinţă, constitue nu o greşeală ci o 
simplă minciună. Ungureanu trebue 
să ştie, că procesul-verbal al şedin
ţei din 27 Ianuarie a. c. a fost pre- 
zintat Prefeclurei Arad spre a face 
dovada, că în această şedinţă fr, 
I. Cocuţi a fost ales preşedinte al 
Comunităţii Arad.

Procesul-verbal a fost prezintat Pre
feclurei cu rugămintea, că fr. I. Co
cuţi să fie confirmat în această func
ţiune de preşedinte al Comunităţii.

Ori este bine ştiut, că această ce
rere a Iui fr. I. Cocuţ către Prefec
tura Arad nu constitue un act sec
ret, deci poate fi văzut de oricine- 
Revista „Biserica şi Şcoala“ îşi are 
riporterii săi, cari în executarea mi- 
siunei lor, au trecut pela Prefectură 
şi au aflat de acest proces-verbal 
pe care apoi l-au copiat şi reprodus 
în numita revistă.

La fel este un neadevăr, că fr. 
I, Cocuţ ar fi foş^pricând pela Epis
copia ort. Arad. Aceasta este o in- 
venţiune a lui Ungureanu, care în 
felul acesta înţelege să ponegrească 
pe fr. Cocuţi. Cum însă în articolul
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Aşteptăm hotărirea Ministerului şi 
dacă nici Ministerul nu ne va putea 
scăpa de vechia conducere, suntem 
siguri că Parchetul îşi va face dato 
ria şi ne va scăpa de ei.

(Continuarea va urma.)

Spre lămurirea fraţilor
Suntem întrebaţi: cari dintre şe

dinţele din Timişoara este valabilă ? 
Răspundem cu cuvintele stalului 
aprobat de consiliul de miniştri care 
astfel este obligatoriu.

Convocarea este dreptul preşedin
telui Uniunei (art. 5). însă adunarea 
generală va fi presidiată de cel ades 
de către delegaţii prezenţi. (Art. 8.)

Adunarea generală trebue ţinută 
în locul arătat în convocare.

Din momentul ce Soaâciu şi Un- 
gureunu, cu prietenii lor, au părăsit 
localul arătat în convocare şi au fu
git dela răspundere, şi-au pierdut 
caracterul oficios, astfel că şedinţa 
lor poate fi considerată numai ca o 
întrunire a. prietenilor lui SoCaciu şi 
Ungureanu, iar delegaţii rămaşi în 
localul arătat in convocare .pot con
stitui adunarea generală legală, care 
■Sub prezidenţia Iui fr. C. Adorian, 
ales cu unanimifate de delegaţii pre
zenţi, poate şi a putut aduce hotă
râri valabile.

Chiar în ipoteza că Socaciu şi 
Ungurcanu ar fi avut 180 delegaţi 
— deşi delegatul Ministerului a con
statat în mod oficios, că nu erau 
nici măcar 80 — aceştia faţă de 315 
delegaţi legitimaţi şi recunnoscuţi ca

atari chiar şi de delegatul Ministeru
lui, erau iri minoritate faţă de noi, astfel 
voturile alor 315 erau obligatorii pentru 
delegaţii aderenţi aiul Socaciu. Acesta 
este motivul adevărat pentru care 
Socaciu şi Ungureanu au fugit dela 
locul convovării.

Faptul că delegaţii câte biserici au 
reprezentat, nu are nici o importanţă, 
dat fiind că fiecare delegat prezent 
la adunarea gen. are un singur vot 
şi astfel 315 voturi faţă de 80 sau 
chiar 180 constituesc o absolută ma
joritate.

Socaciu şi Ungureanu, în teama 
lor de prezenţa poporului, a mers 
până acolo că a pus 6 voinici la 
poarta dinspre stradă că nu cumva 
să mergem după ei şi să i punem 
iarăş în minoritate.

Comitetul din 32 membri la fel 
este constituit contrar statului şi ca 
atare hotăririle Comitetului sunt nule 
şi fără nici o valoare.

Că ce au hotărit prietenii lui So
caciu şi Ungureanu Ia întrunirea lor 
din Timişoara, nu are nici o impor
tanţă pentrucă hotăririle dale in 
afară de locul indicat in convocare 
şi sub ,prezidenţia altuia decât per
soana aleaasă de majoritatea delega- 
ţilor prezenţi, sunt nule şi fără va
loare, cel mult iarăş au dat dovadă, 
că sunt conduşi de patimă şi nu de 
Duliul Sfânt.

„Cântările Sionului“
cu 595 cântări
l e î ^ ° r \ „ L? cun?Părâri în 
mare (chiar la 10 bucali) se acordă 
un rabat de lOo/o. Se pot comanda:

P. Bale Oradea, Simion Bâruufiu No. 27.
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declarând, că toţi delegaţii, cari îşi 
vor justifici mandatul primit dela 
vre o biserică baptistă, vor putea lua 
parte la această şedinţă. Aceasta cu 
atât mai mult, că chiar în convocare 
s’a spus clar că: „ Toate bisericile 
baptiste clin ţară sunt rugate să şi 
trimită delegaţii lor la această con
ferinţă". Socaciu văzând că nu sca
pă de aceşti delegaţi, cari au venit 
anume hotăriţi să-i ceară socoteală, 
a aflat de bine să se retragă şi să 
fugă dela această socoteală. Astfel 
s-a întâmplat că Socaciu şi Ungu- 
reanu, cu prieteni lor de cointere
sare, au părăsit sala şedinţei şi s’au 
retras. Au plecat cu ei vre-o 50—60 
delegaţi, lă-rănând la noi 315 dele
gaţi, cari şi-au justificat mandatul cu 
acte în regulă. Nu este deci adevă
rat, că Socaciu şi Ungureanu er fi 
plecat cu 180 delegaţi. Chiar dele- 
datul Ministerului a constatat, în ra
portul său oficios, că în localul bise- 
ricei române Timişoara — unde s-au 
mutat Socaciu cu prietenii săi — a 
numărat abia 80 persoane, dintre 
cari însâ delegaţi nu erau decât 50 
—60 persoane, ceilalţi fiind fraţi 
din biserica Timişoara. Când o de
legaţie a noastră — în frunte cu fr. 
Adam Sezonov din Brăila — s-a 
prezintat la biserica română Timi
şoara pentru a invita pe Socaciu să 
se înapoieze la noi spre a da soco
teală şi a lua parte la adunarea ge
nerală, această comisiune încă a cons
tatat, că cu Socaciu şi Ungureanu 
nu erau decât circa 50—60 delegaţi.

Prin trimiterea acestei delegaţiune

către Socaciu noi am dat dovadă, 
că dorim pacea şi bună înţelegere în 
poporul Domnului şi nu dorim deloc 
ruptură în popor. Socaciu însă a ră 
mas încăpăţînat ca totdeauna şi a re
fuzat categoric să se înapoieze la 
locul datoriei sale şi să răspunză în 
faţa poporului la acuzaţiunile şi în
vinuirile ce se aduc conducătorilor 
dela Uniune şi Comunitatea Arad. 
Ori dacă orice încercare de împăciuire 
a fost zădărnicită de ir.capaţinarea 
lui Socaciu şi Ungureanu şi de teama 
lor de a se prezintă în feţa poporu
lui, atunci fraţii vor judeca cu drep
tate şi obiectivitate: cine sunt vino
vaţi de faptul, că drumurile noastre 
la congresul din Timişoara s’au des
părţit. Vinonaţi de acest fapt nu pot 
să fie decât aceia, cari au fugii dela 
socoteală şi nu au avut cu/ragiul să 
se intoarcă şi să dea faţă cu jwpo- 
rul.

Drumurile noastre au acea zi s’au 
despărţit. Până atunci am căutat să 
nu dăm publicităţii păcatele acestor 
conducători, azi însă, dupăce am 
epuizat toaate căile păcii, ni se im
pune datoria sfântă să curăţim bise
rica Domnului de toate elementele 
păcătoase. De azi începând, fără nici 
o cruţare, îi vom prezintă poporului 
păcătoşi aşa cum sunt, ca poporul 
să i cunoască şi să i trateze după- 
cum merită.

Poporul baptist trebue să cunoască 
câte încercări de impăcuirea s-au făcut 
până la congresul din Timişoara, cari 
toate însă au fost zădarnice din cauza 
încapaţinarei lui Socacuiu şi Ungureanu
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In ziua de 7 Septemvrie a. c. fr. 
Dr. Simonca a vorbit pentru ultima 
dată cu Socaciu şi Ungureanu. I-a 
invitat să se retragă dela conducere 
că numai astfel se poate evita dis- 
cuţiunea în pnblic a învinuirilor grave 
adusă lui Ungureanu.

Dr. Simonca i-a pus în vedere lui 
Ungureanu, că este acuzat la Parche
tul din Arad de cele mai graye crime 
ca furt, fals, mstracţime, înşelăciune, 
gestiune frauduloasă etc.

Dr. Simonca i-a pus în vedere, 
că dacă Ungureanu îşi iubeşte po
porul trebue să se retragă şi să nu 
dea prilej duşmanilor noştri din afară, 
că pentru aceste crime grave, atri
buite lui personal, să atace bisericile 
baptiste. Dacă Ungureanu se crede 
nevinovat faţă de aceste grave acuza- 
ţ’uni, să şi dovedească nevinovăţia în 
faţa inştanţelor judecătoreşti şi dacă va 
reuşi să obţină sentinţă de achitare, po
porul va şti să-idea satisfacţia cuve
nită, până atunci însă să se retragă 
şi să ne scape de loviturile duşmani
lor îndreptate poporului nostru pen
tru faptele personale alui Ungureanu.

Socaciu şi Ungureanu au refuzat 
categoric să se retragă. Ei contau 
pe defectele omeneşti alui Ionescu 
pe care într’adevăr au reuşit să-l 
determine pentru o declaraţie de des- 
vinovăţire pe seama lui Ungureanu-

Acest Ionescu chiar la această con
ferinţă impărţia un raport amănunţit 
despre păcatele lui Ungureanu şi tot 
în acea zi dă o declaraţie în care 
arată nevinovăţia lui Ungureanu. 
Membrii comitetului aveau deci un

raport motivat şi o altă declaraţie 
a lui Ionescu, cari 2 acte se băteau 
cap în cap şi totuşi nu au avut alâta 
inteligenţă şi înţelepciune să vază, 
că numai unul dintre aceste 2 acte 
poate conţine adevărul, iar celdalt 
conţine minciuni. Ei erau deci datori 
să examineze: care dintre eceste 2 
acte conţine adevărul sau să le în
lăture pe ambele şi să judece pe baza 
altor dovezi asupra vinovăţiei Iui Un
gureanu. Comitetul însă fiind com
pus din prietenii Iui Socaciu şi Un
gureanu, au primit ca binevenit ac
tul lui Ionescu în desvinovaţirea lui 
Ungureanu. Că Ionescu — după eli
berarea actului de nevinovăţie — nu 
a avut curagiul să se mai prezinte 
în public ci a stat ascuns în locuinţa 
lui fr. Ciorba, era dovadă suficientă 
pentruca oricare om cu cap să înţeleagă, 
că această din urmă declaraţiune de 
nevinovăţie este dată din complesanţă, 
pentru a salva pe Ungureanu, dar 
conţinutul declaraţiunei nu cores
punde cu adevărul.

Noi cunoaştem felul cxim Ungu
reanu la obţinut acest act dela Io
nescu căruia i-a promis că, imediat 
după conferinţă, va merge la Bucu
reşti, va achita datoriile revistei »Fa
rul Mâoluirei“ şt astfel îl va scăpa 
pe Ionescu de creditorii nerăbdători 
cari zilnic îl urmăresc pentru aceste 
datorii.

Dealtcum am aflat ulterior, că 
acest Ionescu — pe care Ungureanu 
îl prezintă ca pe un bun frate şi om 
cinstit — este un mincinos, beţiv, şi 
curvar> fapt pe care îl vom putea
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In acastă scrisoare Ungureanu re

cunoaşte, că din suma de 60,000 Iei, 
preluată dela fr. Adorian, din Edilul 
Văleni, a dat Seminariştilor prin fr. 
Socaciusuma de 12.000 lei, iar restul- 
nu ştie cum i-a spesat. . .  Totatunci 
îndrumă pe Ion eseu să integistreze 
această sumă de 60.000 lei ca luată 
dela dânsul cu titlu de împrumut 
deci să facă o înregistrare contrară 
cu adevăr adică o înregistrare falsă.

Ungureanu recunoaşte, că din aceşti 
bani a cheltuit pentru calendare totuşi 
îndeamnă pe Ionescu să facă un fals 
în registre ca să nu se poată con
stata, că Ungureanu a cheltuit banii 
pentru calendare, întreprindere parti
culară a lui. In fine îndrumă pe Io
nescu să spună iară? o minciună 
şi anume că fondul de Edil este în 
regulă dacă l-ar întreba Dr. Gill.

Dacă mâinile lui Ungureanu ar fi 
curate de această sumă de 60.000 
lei, nu ar instrui pe Ionescu să facă 
un fals în registre. Nu l-ar asigura, 
că nu i se va întâmpla nimic şi nu 
l-ar îndemna să spună neadăvăr când 
va fi întrebat de Dr. Gill. Toate 
aceste fac dovadă de vinovăţia lui 
Ungureanu, care — conform cerce
tărilor făcute de controlului Neţa — 
încă în luna Octomvrie 1930 a pre
luat aceşti bani dela fr. Adorian şi 
nu i-a vărsat la fondul de Edil, nu 
i-a înregistrat timp de un an ci i-a 
cheltuit. . .  şi abia după un an, în 
Octomvrie 1931 — când anume a 
fost descoperit de controlorul Neţa 
— atunci îi vine în minte, că banii 
ridicaţii cu un an înainte dela fr.

Adorian nu sunt înregistraţi nicăiri 
şi fiindcă nu ştia să dea seamă de 
aceşti bani cheltuiţi, caută să scape 
prin fals şi cu ajutorul lui Ionescu 
de consecinţele aceastei gestiune 
frauduloasă. . .

Lucrul curat nu trebue ascuns. 
Dece totuşi Ungureanu roagă pe Io
nescu, că această scrisoare să o 
păstreze în archiva secretă, dacă nu 
pentru motivul, că a cheltuit banii 
şi nu poate da socoteală ?._..

Iată unul dintre multele păcate alui 
Ungureanu. Iată motivul pentru care 
a fugit dela socoteală. Vom continua 
în numărul următor. Acest act a 
a fost cetit în faţa poporului şi po
porul a înţeles dreptatea noastră, a 
dat vot de blamă conducătorilor 
vechi ai Uniunei, le-a revocat man
datul şi a procedat Ia alegerea unui 
nou comitet alegând în calitate de 
preşedinte pe fr. C. Adorian, vice
preşedinte fr. Teodor Luguzan din 
Buteni, secretar gen. fr. Lucaşa Se- 
zonov, controlor fr. Dr. Simonca, 
bibliotecar fr. Pavel Boşorogan din 
Alba-Iulia, tutor orfanal fr. P. Bale 
iar ca membrii: fr. A, Paşcu,M. Vicaş 
şi IIie Mârza. Alegerile s au făcut cu 
unanimitatea voturilor. In fine s-a 
ales o comisie de cenzor, conform 
art 11 al statului, fu persoana fr» 
Cristea Gligor, Sava Nicolae şi Băle 
Ioan.

Conferinţa a hotărit, că Comitetul 
să procedeze la preluarea archivei 
dela conducătorii concediaţi, cerân- 
du-le socoteala despre toate fondurile 
administrate. Se va face.
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dovedi în faţa inştanţelor dacă vom 
fi traşi la răspundere pentru această 
afîrmaţiune . . .  Ca atare nu este 
persoană potrivită să elibereze acte 
de nevinovăfie pe seama păcătosului 
Ungureanu.

Poporul baptist trebue să cunoască, 
că acuzatiunile grave aduse lui Un-

Strict confidenţial personal.

gureanu nu sunt întemeiate numai 
pe denunţul lui Ionescu către Par
chet sau pe raportul lui Ionescu dis
tribuit la conferinţă, ci este întemeiat 
pe scrisoarea din 17 Octomvrie 1931 
pe care o reproducem aici din cuvânt 
în cuvânt:

Curtici, la 17 Oct. 1931.

Dragă Jonescule,
Scrisoarei tale din 14 1. c. răspund următoarele:
Astăzi am sosit acasă cu ajutorul Domnului depe la Topliţa- 

Cluj etc. In gara Arad am avut întâlnire cu Neţa, Fonaţa, Cocuţ 
şi Paşcu şi ei mi-au spus totul cele referitoare la Edilul dela Văleni. 
Eu am refuzat să stau de vorbă cu Neţa, mai ales că el nu este 
controlor astăzi, iar celorlalţi le-am comunicat că acest fond este 
in regulă şi poliţele sunt la tine.

Tu vei căuta la tine in sertar şi paremi-se in casada ta de 
bani ai tu poliţele dela Văleni, eu nu ţi le-am luat ci le-am lăsat 
la tine. Caută şi le vei găsi.

Neţa ştie toate aceste dela Fonaţa care i a  arătat edilul înainte 
de avea noi c'n el ciocnirile. Ştiu că el caută să ne facă rău împre
una cu Slev et. comp. dar Domnul va zădărnici planurile lor vic
lene, căci noi nu am înstrăinat nici un ban din nici un fond aşa 
că nu am teamă de ei. Tu te rog să nu mai stai cu ei de vorbă 
in nici o chestiune oficială nici cu Neţa şi nici cu Stev sau altca- 
reva din tabăra lor.

Acuma in ce priveşte banii primiţi dela fr. Adorian din edi
lul Văleni, după notele pe cari eu le-am, el a achitat in total suma 
de lei 54.000 (cincizecişipatrumii) şi aceştia toţi in Bucureşti, iar 
după scrisoarea ta reiese că ţi-a mai dat ţie 6000 (şasemii) lei, aşa 
că total face 60.000 lei. Eu nu mai ştiu cum am procedat cu ei 
căci era tocmai in zilele când aveam marele năcaz cu Seminarul, 
dar cred tot ceace scrii tu şi in curând voi veni la Bucureşti pentru 
a aranja cu acest fond. Eu ştiu că tu ai cont bun despre toate şi 
sunt sigur că banii s-au spesat aşa cum tu araţi. In fondul de Edil 
sunt şi bani de ai Uniunei şi nu sunt toţi ai fraţilor Americani aşa
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că nu prezintă pentru noi nici un pericol din nici un punct de ve
dere. Dar pentru a putea arăta 6 situaţie clară când eu vin la 
Bucureşi uite ce propun eu să  faci: Eu am dela tine scrisoarea 
prin care imi ceri să foloseşti din acest fond pentru trebuinţele 
biroului şi eu ţi-am aprobat 15.000 lei. Acuma uite ce este. Din 
acei bani eu am dat pentru Seminarişti prin fr. Socaci suma de 
12.000 lei iar restul sigur nu ştiu momentan cum i-am spesat, şi 
acuma nu am timp să-mi caut dosarul respectiv căci mă grăbesc 
a-ţi răspunde pentru a nu fi supărat şi eu te rog acuma ca tu să 
înregistrezi ca imprumutafi de tine suma de lei 60 .000  (şasezecimii) 
spesaţi pentru trebuinţele biroului şi mie îmi răspunde imediat ca 
să ştiu că ai procedat astfel. Când eu vin la Bucureşti vom aranja 
cu acest fond. Aceasta să o faci nu pentru Neţa şi Slev cărora nu 
eşti dator să le dai socoteală ci pentru o eventuală cercetare ce aşi 
face eu cu fr. Socaciu pentru spulberea afîrmaţiunilor mincinoase 
a oamenilor aceşti răi cari nu se ruşinează să minţească că noi 
mâncăm banii.

Eu te asigur că nu fi-se va întâmpla nimic căci eu am dreptul 
să-ţi dau cu împrumut bani pentru reviste din orice fond dacă ne
voile cere aceasta, nu a-şi dori însă să ştie că din aceşti bani am 
dat pentru calendar etc. de acea te rog să-i înregistrezi ca imprumu
tafi pentru reviste şi eu în curând vin la Bucureşti şi vom regula totul.

La Paris cred că nu voi merge decât în luna viitoare căci 
doresc să isprăvesc întâi cu toate relele ce avem în popor şi astfel 
sper că după câteva zile să vin la Bucureşti şi vom regula totul 
cu voia Domnului.

In caz că te-ar chestiona dr. Gill în privinfa acestui fond să-i 
comunici că totul este în regulă şi că eu voi veni încurând la Bucureşti 
şi voi aduce cu mine dosarul întreg ai Fondului pentru a isprăvi 
odată pentru totdeauna cu aceşti bani.

Să-mi răspunzi imediat dacă te-ai conformat întocmai acestei 
scrisori, căci eu sunt acasă până primesc răspunsul tău, răspunde mi 
pe o cartă poştală numai atât: Primit şi executat întocmai.

Apoi mai răspunde-mi ce mai zice dr. Gill? Ajutorul misio
nar l-aţi expediat ? Dar fr. Adorian se bucură de pace ? Aţi început 
lista semnăturilor pentru acţiunea noastră îa cauza libertăţii ? 
Scriemi ce e mai nou.

Complimente familiei tale din partea mea şi a familiei mele.
Cu dragoste al tău în Christos, fr. UNGUREANU
N. B. Dela fr. Adorean eu nu am primit nici un ban.
Prezenta scrisoare s-o păstrezi la actele strict confidenţiale.
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de fond am arătat personalitatea lui 
Ungureanu, care a cheltuit banii 
fraţilor, nu ne miră de loc această 
calomnie, nefiind prima mi ciu: ă 
răspândită de el în popor.

Orfelinatul Oradea
Cu prilejul congresului studenţilor 

universitari baptişti din România fr. 
C. Adorian a avut plăcerea să foto
grafieze pe orfanii baptişti, rămaşi 
fără tată şi fără mamă în grijea 
frajilor. Aceşti orfani — a căror 
fotografie o vedeţi — sunt între
ţinuţi în orfelinatului nostru din 
Oradea.

Nimic nu poale fi mai plăcut în 
ochii Părintelui ceresc decât a purta 
grijea acestor mici nevinovaţi, lip
siţi de dragostea călduroasă a pă
rinţilor trupeşii. Cine acestor mici 
va da o bucată de pâine, un pă- 
har de apă şi o mică haină pen
tru a fi apăraţi de gerul iernei, o 
face aceasta ca şi când ar face 
fată de Mântuitorul nostru Isus 
Hristos.

„Religiunea curată şi neîntinată, 
înaintea Iui Dumnezeu, Tatăl nos
tru, este să cercetăm pe orfani 
şi pe văduve în năcuzurite lor . . .  
aşa ne invată apostolul Jacov 
(Cap. I. v. 27).

Această învăţătură a apostolului 
a îndemnat pe fraţii şi surorile 
aparjinând Comunităţii română din 
Oradea să înfiinţeze orfelinatul, 
unde azi sunt îngrijiţi 6 orfani. In 
curând vom mai primi 3 orfani 
dela Comunitatea Alba-lulia.

Cunoaştem prea bine criza eco
nomică de care sunt frământaţi 
frajii noştri dela tară, totuşi facem 
apel călduros către toate bisericile 
baptiste şi către toii fraţii şi suro
rile din tară să se gândească Ia 
aceşti orfani şi să grăbească cu 
contribujiunea (donatiunile) lor, 
cu care inteleg să răspundă la cu
vintele Apostolului venind în aju
torul acestor orfani.

Donatiunile în bani sau alimente 
vor fi trimise pe adresa: Herta 
Bale Oradea, str. Simeon Bărnu- 
tiu 27.

a apărut Bisericile
Nou-Testamentale

O carte cu aproape 100 dadr.E.Gill
de pagini. Iată unele din
capitolele:

Vorbirea în limbi, Legă
tura dintre biserică şi Stat. 
Autonomia locală. Misiu
nea Bisericilor ele.

Costă num ai 15 -  lei
Se poate comanda la: loan Cocul Arad
Str. Fabricei 18 şi la redacţia noastră.

.MERCUR“ S. A. ORADEA, STR.. ALEXANDRI No. 11


